
obiskovalci poznan kot industrijski
sejem. Slednji je za razliïne branže
in snovalce tehnologij osrednji do-
godek leta. Vsako drugo leto pa je
pozornost v veïji meri posveïena
pogonskim tehnologijam in avtoma-
tizaciji – zato je sejem takrat pravi
pokazatelj dejanskega stanja na tem
podroïju tehnologij. Dovolj velik
vzrok za razstavljavce, da pokažejo
svoje dosežke, in za udeležence, da
si te ogledajo.

Letos je industrijski sejem v petih
dneh (od 20. do 24. aprila 2009)
obiskalo okoli 210.000 obiskovalcev,
kar je približno 9 % manj kot pred
dvema letoma. Okoli 70 % obisko-
valcev je prišlo iz evropskih držav,
19 % iz Azije in 7 % iz Amerike,
najveï iz Nizozemske, Avstrije, Bel-

gije, Indije, Danske in Italije. Pešïica
obiskovalcev je bila tudi iz Slovenije.
Kljub številnim omejitvam potovanj s
strani podjetij, je število obiskovalcev
preseglo priïakovanja prirediteljev,
kar potrjuje veliko atraktivnost tega
sejma oz. to, da je obisk sejma veli-
kokrat tudi nuja. Glavni namen obi-
ska sejma pa sta bila verjetno nadzor
in ogled, kaj dela konkurenca.

Veliko število razstavljavcev je po-
novno dokazalo, da je sejem eden
najpomembnejših svetovnih dogod-
kov na podroïju tehnologij. Svoje
proizvode je na 224.800 kvadratnih
metrih razstavnih prostorov predsta-
vilo 6.150 razstavljavcev iz 61 držav.
V primerjavi s sejmom izpred dveh
let je ta številka manjša za 4 %, kar
je bilo tudi opazno po veïjem števi-

lu »poïivališï«
za obiskovalce.
Razveseljivo pa
je to, da je bilo
predstavljenih
veï kot 4.000
novosti – kar je
do sedaj najveï.
Tudi na podroï-
ju razstavljavcev
je bila opazna
velika medna-
rodna pisanost:
ïeprav je bila po-
lovica razstav-
ljavcev še vedno
iz Nemïije, pa
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Sedanji sejmi sodobnih tehnologij, ki
se prirejajo na sejemskem prostoru
v Hannovru, imajo svoje zaïetke
že v letu 1947 – Export-Messe 1947
Hannover. Sprva trgovski sejmi so iz
leta v leto prerašïali svoje okvire, se
specializirali in postajali mednarodno
stiïišïe tehnologij z vsega sveta. Med
najbolj znanimi sta sedaj zagotovo
CeBIT in HANNOVER MESSE, med

Sejem Hannover Messe 2009
Sejem sejmov – osrednji svetovni dogodek na področju tehnologij

Letošnji industrijski sejem v
Hannovru – HANNOVER MESSE
2009, je ob težki gospodarski kri-
zi pokazal odloïenost proizvajal-
cev, da krizo in vse probleme, ki
jih ta prinaša s seboj, premagajo
s svojo inovativnostjo in izko-
ristijo vse priložnosti za boljše
tržne položaje ob (skorajšnjem)
izhodu iz nje. Ob zakljuïku sej-
ma je bila v tem smislu podana
tudi sklepna misel: »Številni
razstavljavci so dokazali, da ino-
vacijska moï industrije ni zlo-
mljena. Zato v središïu dogajanj
na sejmu nista bila sama kriza
in njen potek, temveï so bile
v ospredju številne rešitve, no-
vosti in predlogi.« Prikazane
številne novosti razstavljavcev so
tako popolnoma upraviïile geslo
letošnjega sejma: »GET NEW
TECHNOLOGY FIRST!«

Slika 1. Utrinka s sejma

Slika 2. Nemška kanclerka dr. Angela Merkel in korejski predsednik vlade Seung-soo ob otvoritvi 
(zgoraj) in ulica razstavljavcev iz Koreje (desno)
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je druga polovica prišla od drugod
– iz evropskih dežel najveï iz Italije in
Turïije, iz ostalih pa iz Kitajske, Indije
ter Južne Koreje. Slednja je bila letos
»dežela partner«, ki se je na sejmu
predstavila z geslom »Make it work«.
Na sejmu se je s številnimi tehnolo-
škimi novostmi predstavilo kar 210
korejskih podjetij in raziskovalnih
institucij. Razen svojega visokoteh-
nološkega nivoja izdelkov in svoje
gospodarske moïi je Koreja ob robu
sejemskih dogajanj predstavljala tudi
svojo kulturo in umetnost.

Sejem sejmov

Sejem Hannover Messe dejansko
združuje veï manjših, tematsko
orientiranih sejmov, združenih v pet
veïjih tematskih skupin: Industrial
Automation, MDA – Motion, Drive
& Automation, kot najobsežnejša
ter nekoliko manjši Wind, ComVac
in SurfaceTechnology. V okviru 13
vzporedno potekajoïih tematsko ori-
entiranih sejmov je bilo možno dobiti
pregled nad dogajanjem svetovne
industrije s podroïja industrijske
avtomatizacije, pogonske tehnike,
energije ter raziskav in razvoja.

Letos je bil velik poudarek na uïin-
kovitosti rabe energije v industrijskih
procesih. Ta je bila kot vodilna tema
prisotna na vseh podroïjih tehni-
ke – možnosti in uïinkovita raba
energije ter energijsko uïinkoviti
proizvodi in postopki. Razen porabe
energije na podroïju industrije je
bila v ospredju dogajanja proble-
matika pridobivanja energije. Tako
se je v okviru novega tematskega
sejma Wind kar 156 razstavljav-
cev predstavilo z najrazliïnejšimi
naïini izkorišïanja energije vetra, v
glavnem vetrnimi elektrarnami. To
dokazuje, da proizvodnja energije
z vetrnicami ni veï samo sramežljiv
poskus oz. tržna niša, temveï sa-
mostojna, lahko bi rekli kar “boom
branža”, ki daje delo številnim osta-
lim dobaviteljem in branžam – med
drugim tudi proizvajalcem kompo-
nent hidravliïne pogonske tehnike
in sistemov za nadzor stanja. îe ste
obiskali še ostala tematska sejma
na temo energije, kot npr. Energy
(konvencionalna in regenerativna
proizvodnja energije) in Power Plant

Technology (naïrtovanje, gradnja in
obratovanje energetskih objektov),
ste vsekakor dobili celovit pregled
s podroïja pridobivanja, rabe in iz-
korišïanja energije.

Na podroïje energije se je nekako
navezoval tudi tematski sejem »E-
motive« (elektromobilnost). V njego-
vem okviru so se proizvajalci vozil,
sistemov in komponent ukvarjali s
tehnologijo elektriïnih in hibridnih
pogonov za vozila – s samo elektro-
pogonom ali v kombinaciji z elek-
tropogonom. Samo v tem segmen-
tu se je predstavilo 22 razstavljavcev.
Vprašanja, kot so visoka gostota ener-
gije, možnosti za vraïanje energije,
pridobivanje in uporaba elektriï-
ne energije iz obnovljivih virov, ka-
žejo smeri nadaljnjega razvoja na
podroïju pogonov vozil – potrebe
po spremembah na tem podroïju.
Pa naj gre za kombinacije z motorji
z notranjim zgorevanjem, gorivni-
mi celicami, zgolj akumulatorskim
napajanjem ali pa kombinacijo s
hidravliïnim pogonom.

Sejem ComVac je stalnica hanno-
vrskega sejma. Namenjen je pred-
stavitvi programa pridobivanja sti-
snjenega zraka in vakuumski tehniki
– zadnje dosežke s tega podroïja je
predstavljalo 160 razstavljavcev. V
okviru tega sejma lahko obiskova-
lec vidi vse segmente te energetske
verige: od proizvodnje in priprave
stisnjenega zraka vse do njegove
uporabe na strojih in napravah.
Prigrajena sodobna elektronska kr-
milja in regulacije prevzemajo vse
pomembne funkcije. Sejem zaokro-
žujejo sistemi za analize dejanskega
stanja stisnjenega zraka. Vsekakor pa
je bila v ospredju racionalna raba
energije – inovativne in energetsko

uïinkovitejše rešitve. Osrednja tema
so bile regulirane hitrostno nastavljive
ïrpalke in kompresorji, ki proizvaja-
jo stisnjeni zrak ali vakuum glede na
dejanske potrebe. Prikazane števil-
ne nove rešitve bodo prispevale k ra-
cionalnejši rabi energije: optimirani
gradniki v kompresorjih, kombinirani
hladilniki in absorberji, ponovna
raba sprošïene toplotne energije,
novi pogonski koncepti kompresor-
jev, npr. z magnetnim uležajenjem.
Tudi na tem podroïju razstavljav-
ci oz. proizvajalci s previdnim opti-
mizmom zrejo v prihodnost: na po-
droïju obnovljivih virov energije, še
posebej na podroïju fotovoltaike, je
povsod prisoten bodisi stisnjeni zrak
ali pa vakuum.

Sejem SurfaceTechnology je name-
njen razliïnim tehnologijam zašïite
površin, pri ïemer je bila letos v
ospredju predstavitev energetsko
uïinkovitejših površinskih tehnik. V
okviru tega sejma je svoje inovacije
na podroïju obdelave in zašïite po-
vršin predstavljalo 267 podjetij. Kot
trend na tem podroïju se je izkazala
t. i. laserska fotoablacija kot vrsta
zašïite po meri. S tem postopkom je
možno nanašati skoraj vse materiale
na poljubne substrate, npr. diaman-
te na kovine. Nove tehnologije so
tudi na podroïju biokompatibilnih
zašïitnih slojev na medicinskih im-
plantantih, npr. baktericidna srebrna
zašïita. Novost so tudi korozijske
zašïite Nano-Top-Coat, kjer z 30 %
manj nanesenega materiala dosega-
jo enako obstojnost kot z obiïajni-
mi zašïitami. Z novimi tehnologija-
mi se v tej branži ozirajo za novimi
podroïji uporabe, še vedno pa
ïakajo na prebujenje avtomobilske
industrije, kjer vidijo svoje velike
potenciale.

Tabela 1. Sejmi v okviru sejma Hannover Messe 2009

Industrial Automation 
• Energy
• Power Plant Technology
• MobiliTec
• Digital Factory
• Industrial Supply
• MicroTechnology
• Research & Technology

MDA - Motion, Drive & 
Automation
• Condition Monitoring Systems
• E-MOTIVE
• Wasserhydraulik

Wind ComVac Surface
Technology



Razstavljavci obeh omenjenih sejmov
so si glede letošnjega obiska enotni:
kljub slabi gospodarski situaciji in
priïakovanemu manjšemu zanima-
nju so bila povpraševanja veïja od
priïakovanj. Pozitivni vtis je zaradi
veïjega števila povpraševanj in viš-
jega deleža udeležencev iz zunaje-
vropskih dežel (JV Azija, Indija in
Južna Amerika) in pa poveïanega
zanimanja za energetsko manj po-
tratne rešitve.

Industrial automation – 
industrijska avtomatizacija

Trije sejmi, INTERKAMA (avtomatiza-
cija procesnih sistemov), Factory au-
tomation (avtomatizacija proizvodnih
sistemov) in Industrial Building Auto-
mation (avtomatizacija v zgradbah),
tvorijo tematski okvir industrijske
avtomatizacije. Pod avtomatizacijo
kot skupnim imenovalcem se je letos
predstavilo 1.125 razstavljavcev in s
tem celotna ponudba svetovnih pro-
izvajalcev. Ena od osrednjih tem so
bili novi senzorji, aktuatorji in krmil-
ja, namenjeni boljši izrabi energije
in surovin. Nadaljnja pozornost je
bila posveïena virtualizaciji in svetu
informacijskih tehnologij v podjetjih.
Poleg RFID je bilo veliko zanimanja
tudi za komunikacijske tehnologije in
rešitve, ki bazirajo na sistemih GSM,
UMTS, Bluetooth, ZigBee, WLAN in
WirelessHART.

Process Automation ostaja vodilni
sejem številnih branž, kot so kemija,
kozmetika, farmacija, prehrambena
industrija, biotehnologija. Tukaj naj-
dejo rešitve svojih problemov tudi
obiskovalci z drugih podroïij, kot
npr. predelava kovinskih materialov in
umetnih mas, papirna in avtomobilska
industrija, elektrotehnika in elektroni-
ka, izdelava polprevodniških kompo-
nent in gospodarska energetika.

Omeniti je potrebno še sejem Digital
Factory, IT-informacijske tehnologije,
v okviru katerega se je predstavilo
195 razstavljalcev s podroïja pro-
gramske opreme in rešitev za indu-
strijsko rabo. Razen že znane, vendar
nadgrajene programske opreme so
bili sodobna tema CRM-sistemi,
PLM-sistemi, modularizacija uporabe
programske opreme in IT-podprto

sodelovanje med razliïnimi oddelki
podjetij in tudi med podjetji.

Samo pregled dogajanja na teh treh
segmentih tehnike povpreïnemu obi-
skovalcu vzame vsaj en dan.

Sejem MDA narekuje smer in 
tempo razvoja na podroÏju 
pogonske tehnike

Sejemski sklop MDA – Motion, Dri-
ve & Automation, je zagotovo eden
najveïjih v svetovnem merilu in je z
veï kot 1.100 razstavljavci zastavo-
noša hannovrskega sejma. Zajema
celotno svetovno ponudbo s podroïja
elektriïne in mehanske pogonske
tehnike kot tudi hidravlike in pnev-
matike, poteka pa vsako drugo leto.
Še zlasti v tem letu se je pokazalo,
da je na podroïju pogonske tehnike
osrednja tema, tako proizvajalcev kot
uporabnikov, uïinkovitost rešitev. Ta
sejem smo tudi podrobneje vzeli pod
drobnogled.

Velik del sejma MDA, ki se razprostira
v sedmih halah, obsega elektriïno in
mehansko pogonsko tehniko – od
zobnikov in zobniških prenosnikov
in ostalih vrst prenosnikov, ležajev,
sklopk, proizvodov linearne tehnike in
mazalnih sistemov, zavornih sistemov,
elektromotorjev, elektromotornih
pogonov in elektronskih pogonskih
sistemov do motorjev z notranjim zgo-
revanjem in storitve poddobaviteljev
tovrstnim proizvajalcem.

Zelo obsežno je predstavljeno tudi
podroïje fluidne tehnike – hidravlike
in pnevmatike z razliïnimi proizvodi

in sistemskimi rešitvami – od posame-
znih komponent hidravliïne pogon-
sko krmilne tehnike, kot so ïrpalke,
hidromotorji, ventili, akumulatorji,
cevi in pribor, pa vse do agregatov
in preskuševališï za komponente,
pribora … in celovitih rešitev.

Zaradi te svoje širine, priznanih raz-
stavljavcev in inovativnih rešitev ter
idej, uživa ta sejemski sklop v sve-
tovnem merilu ugled najveïjega tovr-
stnega sejma na svetu. Ker dejansko
predstavlja stanje tehnike in razvojne
smeri branže, si ga kot osrednji do-
godek leta ogleda najveïje število
obiskovalcev s podroïja strojegradnje
ter pogonske in fluidne tehnike. Šte-
vilne debate in predstavitve v okviru
spremljajoïih forumov dajo temu
segmentu še dodatno veljavo – teh-
nološke inovacije, predpisi, izkušnje
… . Forume MDA organizira VDMA
(nemško združenje graditeljev stro-
jev in naprav), ki z razliïnimi preda-
vanji poskrbi za aktiven prenos know-
howa med proizvajalci in uporabniki.
Tako se lahko obiskovalci, razstav-
ljavci in razvojni inženirji informirajo
o trenutnih trendih, izmenjajo ocene
in spoznanja. Strokovna predavanja
strokovnjakov iz industrije pa zain-
teresiranim nakazujejo številne poti
optimalne gradnje, nadzora in upo-
rabe s podroïja pogonske in krmilne
tehnike.

V okviru sejma MDA so potekali tudi
trije manjši, strokovno ožje usmerjeni
sejmi: poleg že omenjenega temat-
skega sejma E-motive sta bila tudi le-
tos organizirana tematska sejma CMS
–Condition-Monitoring-Systems, ki

Slika 3. Forum CMS-MDA in utrinek z razstavišÏa
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je bil v celoti posveïen nadzoru sta-
nja komponent in naprav, ter sklop
Wasserhydraulik, ki je bil tematsko
orientiran na podroïje uporabe vode
kot hidravliïnega medija z vsemi
svojimi specifiïnostmi.

CMS se je letos pojavil v podobnem
obsegu kot pred dvema letoma. Uprav-
ljavci strojev in naprav se namreï v
vse veïji meri zavedajo, da morajo
ob višji stopnji produktivnosti, raz-
položljivosti in avtomatizaciji stroja
in naprave veï pozornosti namenjati
tudi zanesljivosti in varnosti. Zaradi
tega je odloïilnega pomena, da mo-
žne napake pravoïasno prepozna-
mo, še preden se te pojavijo. Le na
ta naïin je možno prepreïiti zastoj
proizvodnje in naïrtovati zaustavitev
naprave za vzdrževalni poseg. Takšno
prediktivno vzdrževanje glede na de-
jansko stanje je tako postalo eden po-
membnejših faktorjev konkurenïnosti
proizvajalcev.

Sodobni sistemi CM postavljajo najviš-
je zahteve glede senzorike, zajeman-
ja in posredovanja podatkov, njihove
avtomatske obdelave (analiza in dia-
gnoza) kot tudi poznavanja specifiïnih
znanj, vezanih na vrsto posamezne
naprave. Na ta naïin ti sistemi pred-
stavljajo ogromen potencial prihranka

stroškov, saj omogoïajo v celoti izko-
ristiti življenjsko dobo kritiïnih strojnih
elementov, hkrati pa potrebna vzdrže-
valna dela terminsko naïrtovati.

Letos se je v okviru tega sejma pred-
stavilo 22 razstavljavcev, ki so poleg
znanih rešitev in tovrstnih proizvodov
predstavili tudi številne novosti, tako
s podroïja nadzora komponent flui-
dne tehnike kot tudi ostalih strojnih
delov in sistemov. Forum CMS pa je
s predavanji na to temo vseh pet dni
pritegnil veliko število poslušalcev.

Tematski sklop Wasserhydraulik (vo-
dna hidravlika) je bil letos v manjšem
obsegu – zgolj pet razstavljavcev, ki
pa so predstavili celo paleto kom-
ponent, namenjenih uporabi v temu
segmentu hidravlike.

Na sejmu MDA so bili prisotni vsi po-
membnejši proizvajalci. Nekateri od
teh so se na letošnji sejem pripravi-
li še bolje in bolj skrbno kot prejšnja
leta. Od proizvajalcev s podroïja
hidravlike so manjkali samo neka-
teri, npr. Bucher Industries, Sauer
Danfoss, Linde Hydraulics, Daikin,
Nachi, Bieri Hydraulik.

Tudi novosti je bilo na letošnjem
sejmu ogromno. Le redki so bili tisti

razstavljavci, ki so se predstavljali
samo z eksponati »že videno«. Veli-
ka veïina razstavljavcev je prikazala
veliko novosti. Že zajeti samo naj-
pomembnejše bi bilo na tem mes-
tu preobsežno. Omenimo samo ne-
katere tendence: poveïan prehod
od analognih k digitalnim sistemom
vodenja, veïje število Power-Pack
in frekvenïno reguliranih agregatov
(zaradi poveïanega obsega uporabe
na vetrnih elektrarnah), poveïana
uporaba on-board elektronike na
komponentah, hidravliïne ïrpalke s
servomotorji, poveïan obseg uporabe
sistemov CAN-BUS, …

Zanimiva so bila tudi nekatera gesla,
kot npr. FESTOV: Mit Innovation ge-
gen Rezension – Z inovacijami proti
recesiji, s katerim so jasno sporoïali
svoje namene in pot rešitve iz seda-
nje krize. Na njihovem razstavišïu
so se obiskovalci lahko prepriïali, da
mislijo resno.

Razen novosti je pozoren obisko-
valec sejma lahko v pogovorih in
z ogledom razstavljenega »med vr-
sticami« sam pridobil pomembne
informacije. Marsikje je bilo moï
opaziti, da pohitijo s predstavitvijo
novosti, ki pa žal še ni dosegljiva kup-
cem na tržišïu. Tako je bilo možno
videti proizvode, ki so bili kot novost
predstavljeni že pred dvema letoma
in tudi letos, kupcem pa bodo na
voljo šele jeseni (ïe).

Drug primer so npr. razstavljeni pro-
izvodi, ki jih sicer lahko kupite, le ïe
ste iz ustrezne države. V primeru, da
predstavništvo proizvajalca ni dovolj
»podkovano« za tehniïno podporo
izdelku, ga ne morete kupiti, saj so
stroški intervencije iz matiïnega
podjetja preveliki (!?).

Možno pa je bilo videti tudi nekaj
primerov, ko uspešne rešitve evrop-
skega proizvajalca ne povzamejo
samo konkurenti iz Azije, temveï
konkurenca iz Evrope. Prav zaradi
tega je bila tudi ena od tem na foru-
mu – zašïita proti plagiatorstvu.

Še splošen vtis o obiskanosti raz-
stavnih prostorov proizvajalcev s
podroïja fluidne tehnike. Vsaj prve
tri dni sejma je bilo moï opaziti ve-

Slika 4. Obiskanost razstavnih prostorov znanih in manj znanih proizvajalcev 
s podroÏja fl uidne tehnike
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liko veïje zanimanje za bolj znane
oz. renomirane proizvajalce. Kljub
izredno velikemu številu razstavljav-
cev iz Azije, predvsem na manjših
razstavnih prostorih, združenih v
prava mesteca, prijaznosti osebja, so
ta bolj ali manj samevala. Vsekakor
pa bi bila ta ocena bolj realna, ïe bi
bili na sejmu vseh pet dni.

Še konïna ocena. Kljub recesiji je
sejem obiskalo veliko obiskovalcev,
ïeprav je številka nekoliko nižja kot
pred dvema letoma. So pa zato prišli
tja obiskovalci z namenom videti, kar
je pomembno. Letos je bilo splošnih
obiskovalcev – turistov – veliko manj.
Obisk tega sejma je nekako nuja. V
takšnem obsegu in vsebini bo ponov-

no ïez dve leti. Do takrat pa se bo
marsikaj spremenilo. îe ste ga letos
zamudili, ste mogoïe prikrajšani za
marsikatero idejo ali informacijo, kajti
svetova pogonske in fluidne tehnike
se sreïata na sejmu v Hannovru vsaki
dve leti.

Dr. Darko Lovrec

O sejmu so povedali

Milan KopaÏ, direktor
Kladivar, d. o. o., Poclain Hydraulics Group

»Zaradi ïasovne stiske sem si ogledal samo razstavni prostor
MDA – Motion, Drive & Automation, znotraj tega prostora
pa predvsem razstavljavce s podroïja oljne hidravlike.

Splošni vtis se je priïel oblikovati že pri vstopu na sejmišïe.
Namesto priïakovane gneïe smo se lahko brez zastoja z
avtomobilom pripeljali v neposredno bližino razstavišïa.

Število razstavljavcev je bilo na oko precej manjše. Opazni
so rezultati združevanj in nakupov družb v zadnjih letih,
ki so jih pospeševali Parker, Bosch Rexroth in Eaton, ter
preprosto neudeležba proizvajalcev. Tako ne razstavljajo
niti take družbe, kot so Sauer Danffos, Bucher, Poclain
Hydraulics itd. Kladivar po dvajsetih letih redne udeležbe
na vodilnem sejmu naše panoge tokrat ni razstavljal. Tudi
razstavni prostori velikih družb (Parker, Bosch Rexroth,
Eaton ...) so bili obïutno manjši kot sicer. Opazna je bila
veïja udeležba kitajskih proizvajalcev. Skratka: razstavne
hale niso bile v celoti zasedene.

Obiskovalcev je bilo po moji oceni precej manj kot
obiïajno, saj niti v torek kot najboljšem dnevu sejma, ni
bilo gneïe v nobenem paviljonu. Tudi množica »Kitajcev«
je bila po moji oceni manjša.

Odmevnih inovacij na podroïju fluidne tehnike oziroma olj-
ne hidravlike nisem zasledil. V industrijskem bumu zadnjih
petih let so bili oïitno vsi viri usmerjeni v zagotavljanje rasti
proizvodnje in ne razvoja proizvoda. Po mojem bo kriza kot
obiïajno ïas ïišïenja proizvodnega programa in razvoja
novih proizvodov pri tistih družbah, ki bodo obstale.

Vsebine veïine pogovorov na razstavnih prostorih so se
nanašale na 'prilagajanje za preživetje'. Lažnega optimizma
ni bilo zaslediti, saj je kriza tako moïna, da niti tega ne
dopušïa. Skratka, sejem je bil popoln odraz stanja na trgu
v ïasu, ki ga preživljamo. To pa je ïas velike krize.«

Milan KambiÏ
OLMA, d. d.

»Splošen vtis glede na predhodni sejem: drastiïno
poveïanje števila razstavljavcev iz Azije. Na mojem stro-
kovnem podroïju še vedno pogrešam avtomatski števec
delcev, ki bi bil primeren za doloïanje stopnje ïistosti težko
gorljivih tekoïin vrst HFA in HFC, torej tekoïin z vsebnostjo
vode. V ponudbi številnih senzorjev za on-line meritve

lastnosti olj trenutno manjkajo senzorji za viskoznost
– nekateri ponudniki jih sicer razstavljajo, ni pa jih mogoïe
kupiti. Pa še zanimiv odgovor enega od razstavljavcev na
vprašanje, kako se njihovo podjetje bori v sedanji krizi:
Mit Innovation gegen Rezession, kar bi lahko prevedli Z 
inovacijami proti recesiji.«

Rado KraljiÏ
FESTO, d. o. o., Ljubljana

»Ob obisku industrijskega sejma v Hannovru sem opazil, da
je manj razstavljavcev, veliko praznih mest v razstavišïnih
halah, vendar veï razstavljavcev iz Azije. Razstavljavci
razstavljajo na manjših površinah. Konkurenti s podroïja
industrijske avtomatizacije si prizadevajo ponuditi tudi ser-
vis energetskega varïevanja – komprimirani zrak in drobne
izboljšave pri varnosti pnevmatskih naprav.

Razstavljavci ponujajo sofisticirane rešitve s podroïja bio-
nike (posnemanje gibov iz narave oz. živalskega sveta) in
tudi preproste, že preizkušene rešitve, kjer so z drobnimi
inovacijami dosegli nižjo ceno.«

Vito TiÏ,
mladi raziskovalec OLMA  d. d., FS Maribor

»Hannovrski sejem sem tokrat obiskal že drugiï. Znova
me je navdušil. Zanimiv je predvsem za vse, ki jih zanima
podroïje tehnike in avtomatizacije. To se širi in razvija
vedno hitreje, zato je obisk takšnega sejma še toliko bolj
pomemben in zanimiv. Videti je bilo mnogo razstavljavcev
z vsega sveta. Nekateri so sklepali posle, drugi so se igrali
(world cup v robotskem nogometu), tretji so našli zaposli-
tev. Iskanje prve zaposlitve je trenutno ena od pereïih tem
med prijatelji – hannovrski sejem je namenil celotno halo
grajenju kariere in prve zaposlitve. Škoda le, da ga niso
mogli obiskati vsi, ki so si to želeli.

Sejem je zelo obširen, prijazen, odprt, interaktiven, ...
Namen sejma je bil ostati v koraku s ïasom v tehniki in avto-
matizaciji. Ogledati si nove produkte in rešitve na podroïju
nadzora stanja sistemov ter sistemov za zajem in prenos
podatkov na daljavo ter navezati nove stike, poznanstva.«

Samo Ulaga
Tinex – Industrijska diagnostika, d. o. o.

»Sejem sem obiskal že sedmiï. Splošni vtis o dogodku – v
primerjavi s predhodnimi – bi lahko opisal kot: mnogo
manj blišïa in kiïa, pa tudi nekaj manj vsebine! Razlika je
oïitna! Na podroïju ležajne tehnike so manjkali skoraj vsi
najveïji proizvajalci. Na podroïju industrijske diagnostike


